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Part Two in Chapter seven  

 

 

Total energy of the simple harmonic motion 

The total mechanical energy of the mass-spring system is the sum of the kinetic energy and the potential 

energy 

      

Since we consider the motion is frictionless therefore the total mechanical energy is conserved. The 

kinetic energy is 
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كما يمكن إيجاد مقدار السرعة كدالة في الإزاحة من مبدأ المحافظة على الطاقة الكلية حيث أن الطاقة الكلية تعطى بالعلاقة   
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Example3: 

 20N/mمتصل بنابض ضوئي  ذو ثابت القوة  0.5Kgصندوق خشبي ذو كتلة  

  يتأرجح على سطح أفقي عديم الاحتكاك كما هو موضح في

سم     3الشكل احسب  )أ( حساب الطاقة الكلية للنظام و السرعة القصوى للكتلة إذا كانت سعة الحركة     

سم ؟ 2الكتلة عندما تكون الازاحة    ب( ما هي سرعة 

سم ؟ 2)ج( حساب الطاقات الحركية والكامنة للنظام باكمله عندما تكون ازاحته     
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Example 4: 

 موضوع على سطح افقي وبدون احتكاك كما موضح في الشكل  لامس هاية زنبرك    2Kgقالب كتلي ذو كتلة 

( ثابت قوة 1, احسب  10Nسم  يمينا من موضع اتزانها تحت تاثير قوة خارجية  مقدارها  5يتم إزاحة القالب ازاحة مقدراها  

( احسب مقدار الطاقة الجركية والطاقة 3( اذا تم انفكاك القالب الكتلي عن الزنبرك مامقدار فترة تذبذب القالب الكتلي 2النابض 

ة زمنية مقدارها الكامنه للزنبرك خلال فتر
  

 
 ثانية ؟  
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The simple pendulum 

 . Lمعلقة بواسطة سلسلة خفيفة ذات طول  صغيرة جدا (   ) كرة mيتكون البندول البسيط من نقطة الكتلة 

The simple pendulum consists of a point mass m suspended by a light string of length L. 

 كما موضح في الشكل وتتارجح عموديا من اليسار الى اليمين تحت تاثير الجاذبية.  إذا تم إزاحة الكتلة بزاوية صغيرة 

  
The force acting on the mass is the weight mg and the tension in the string T. 

 The force mg has two component mgcos  which is equal to the tension force T, and the 

tangential component mgsin  which is the restoring force Fr. 
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 ,تحاول سبحه او اعادته الى موضع التوازن  Frتشير الاشارة السالبة ان قوة الاستعادة 

 

For small   

 

 

 

 Compare with  
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Example 5:  

Determine the length of a simple pendulum that will swing back and forth in simple harmonic 

motion with a period of 1.00s? 
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Example 6:  

A simple pendulum has a mass of 0.25kg and a length of 1m. It is displaced through an angle of 

15o and then released. What are (a) the maximum speed, (b) the maximum angular acceleration, 

and (c) the maximum restoring force? 
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